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COM HA DE SER UNA QUARESMA FRANCISCANA? 
 

 
D’entre els relats que trobem a les Floretes de sant Francesc d’Assís, n’hi ha 

un -el setè- que m’inspira molt per ajudar-me a viure una quaresma franciscana; 
porta per títol Com sant Francesc va fer una Quaresma al llac de Perusa amb la 
meitat d’un pa. Allà se’ns explica com la nit d’un dimecres de Cendra, sant 
Francesc li va demanar al seu amic que el portés en barca a una illa deserta que hi 
havia al bell mig del Llac de Perusa, sense dir-ho a ningú, i que el deixés tot sol; 
amb la instrucció de què no el vingués a buscar fins al Dijous Sant. Allà va passar 
quaranta dies i quaranta nits sense menjar ni beure, tret de mig panet; en una 
cabana que es va fer amb bardisses, en oració i contemplació de les coses 
celestials. I la narració acaba explicant-nos que, pels mèrits de sant Francesc, Déu 
va fer que en aquell indret hi comences a arribar gent i s’edifiqués un poble molt 
bonic amb un convent, sorgint una comunitat cristiana.  

 
La presentació de la quaresma de sant Francesc en aquesta floreta em fa 

l’efecte que s’assembla molt a la de Jesús; no tant per recordar els quaranta dies 
que Jesús va passar al desert abans de començar la seva predicació, sinó pel desig 
ardent de Jesús, per l’afany de situar Déu al centre de la seva vida; com a camí per 
posar-se en mans del Pare i fer la seva voluntat. El silenci i l’aïllament, àdhuc el 
dejuni senzill, no tenen una finalitat de penitència i de mortificació en sí mateixos; 
sinó que esdevenen un itinerari de conversió i de creixement de la fe. Són un mitjà 
per assolir, ja a la nostra vida en aquest món, la participació en la vida divina 
mitjançant la realitat de l’encontre amb Jesús; en un diàleg com amb un amic, de 
parlar-li en l’oració i d’escoltar-lo en la contemplació. 

 
L’oració, doncs, és a l’arrel de tota vivència de la quaresma amb esperit 

franciscà. Justament, aquest any 2024 ha estat declarat pel papa Francesc l’any de 
l’oració; tal com ho va anunciar el proppassat 21 de gener, en la celebració del 
Diumenge de la Paraula de Déu. Ens va fer un clar suggeriment de pregar amb les 
Sagrades Escriptures. Com ens recordava el papa, la Paraula de Déu va al cor; i si 
preguem amb ella, tot llegint-la, ve a viure en nosaltres i nosaltres vivim en ella. 
Seguint la imatge, se’ns deia que la Paraula de Déu, com en l’encarnació de Jesús 
enmig nostre, és fa carn en aquells que l’acullen; i que aleshores l’Esperit Sant els 
impulsa a practicar-la, tot creant fraternitat i comunitat amb els germans. Ja ho 
trobem bellament expressat al primer capítol de l’evangeli de sant Joan: la 
Paraula es va fer carn i va habitar entre nosaltres.  

 
Amb l’encarnació de Jesús la revelació de Déu és definitiva; Déu ens ha parlat 

com un de nosaltres i espera la nostra resposta d’adhesió i de fe. M’agradaria  



 3 

 
proposar com a contemplació d’una cosa celestial -com sant Francesc feia al mig 
del llac de Perusa- per aquesta quaresma volgudament franciscana, aquest vincle 
entre revelació i fe orientat a crear fraternitat i comunitat. Precisament, meditant 
el caràcter singular de l’encarnació de Jesús, concebuda com a intervenció de Déu 
en la història i com a revelació seva definitiva, perquè l’home entengui finalment 
de què es tracta el Regne de Déu; amb la predicació de Jesús, tan senzilla i a la 
vegada tan complexa per a nosaltres -si se’m permet l’oxímoron-. I, sobretot, amb 
el Misteri Pasqual de la seva passió, mort en creu i resurrecció que ja ens allibera 
del pecat i ens salva; així com amb l’enviament del seu Esperit que romandrà amb 
nosaltres fins a la fi dels temps, tot vivificant i renovant l’Església.  
 

La nostra fe cristiana, des d’aleshores és l’adhesió a Jesucrist, un seguiment 
participatiu a partir de la gràcia de l’experiència viscuda del seu encontre; és a dir, 
en definitiva una resposta a la crida -vocació- de Déu a l’amistat amb ell. I, com a 
conseqüència, l’oferiment de la nostra col·laboració en l’adveniment del seu 
Regne, fent de la nostra vida -que ja participa de la Vida Trinitària- un camí de 
conversió, de santedat i de participació en la missió, inculturant la nostra fe 
comunitàriament en l’entorn on vivim. Tot esperant el seu segon adveniment i la 
nostra divinització en la nova Creació, entrant ja plenament -tots els homes junts 
com a Cos de Crist- a formar part de la Trinitat que és la Vida de Déu. 

 
Carles Cascante-Serratosa, ofs. 
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LA PUT…IN VIDA 

 
Ja és un hàbit. Sempre i de sempre, abans de Setmana Santa miro, 

reflexiono, llegeixo l’Evangeli i segueixo el procés de Jesús. En plena tasca m’agafà 
una notícia. En el diari que a casa estem subscrits, a la primera pàgina venia un..., 
doncs, això mateix, una notícia que deia, parlo de memòria, poc més o menys, que 
Rússia havia cercat Ucraïna i que Vladimir Putin amenaçava l’OTAN amb una 
tercera guerra mundial. Recordo perfectament que era el dia 19 de març, 
concretament i ja ho sabeu: Sant Josep. La darrera vegada que comentava el fet 
era el divendres 22 de març, o sigui, fa no gens, abans d’ahir, amb una feligresa de 
casa, la Maribel. La veritat és que, des de ja fa molt temps, ho vas parlant amb 
altra gent, molta gent. L’opinió és fa generalitzada. Qui més qui menys pensa que 
Putin hauria de morir i si no que algú el mati. Per la seguretat mundial, per la salut 
de tothom i per l’estabilitat del món. No pot ser que un home així ens faci tenir el 
cor en un puny. Cal dir que ignorem moltes altes parts del planeta, el que passa és 
que pot ser, en l’àmbit general no ens amoïna tant. Tots els conflictes d’arreu del 
món resulten irrellevants al costat d’algú que posa en tela de judici la seguretat 
mundial i té tanta potència. No és que siguin menys greus les altres situacions, 
simplement, com que no ens hi va la vida, poden resultar baladines. Però Putin és 
una altra cosa. Fa por. I el millor per la por és desarrelar el motiu que la provoca. I 
tothom ho té clar. Cal eliminar la causa. Doncs sí. És preferible que mori Putin, un 
de sol, que no tots els altres entre els que ens hi podríem comptar. Que mori un 
en favor de tots. 
 

Però resulta que com estava en període de interiorització del procés de 
Jesús em vaig trobar amb l’Evangeli de Joan. Vaig concretant. Precisament el 
capítol 11 i per ser més concís, el verset 50, que resa d’aquesta manera, el “gran 
consell” de Caifàs: “¿No us adoneu que val més que un sol home mori pel poble, i 
no pas que es perdi tot el poble?”. I ja la vaig tenir muntada en el cap, en l’ànima i 
en el cor. Jo també era dels qui pensava que valia més que morís Putin. Però 
resulta que quan Caifàs ho fa servir està donant consell als grans sacerdots i al 
sanedrí, aplica exactament el mateix paràmetre de mesura que jo aplicava i, ho fa, 
quan es refereix a que val més que mori un sol home pel poble perquè el poble no 
es perdi, i sobre qui recau la mort és sobre Jesús. Ho enteneu? Jesús. I és porta a 
terme amb una naturalitat totalment meridiana. Perquè crec que a Jesús, més que 
matar-lo, com és diu en castellà, “en roman paladino: Se lo cepillaron”. 

 
Ho penso des de mi. Resulta que m’estic comportant com Caifàs. Estic 

fent de gran sacerdot i actuo com a membre del Sanedrí. Exactament igual. 
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Amb aquestes cabòries, amb un bon amic i col·laborador del convent, 
surt a conversa i comenten coses d’aquesta “índole”. Es tracta del Pedro Lozano. 
Li exposo el meu mal de cap, de cor i d’ànima. Em respon amb una seguretat que 
em desmunta. “Tingues esperança!” em diu. “No podem viure, i molt menys els 
cristians, amb aquestes angoixes. Confia en Déu. Estem a les seves mans passi el 
que passi. És bo que et sàpigues en mans d’Ell”. 

 
M’ho va reflexionar des de l’Evangeli. Venia a dir-me que a Jesús l’únic 

que el sostenia era l’esperança. Sabia tot el que venia sobre d’ell, ho tenia ben 
clar. Sabia el que passaria. Tenia por,  s’ofegava, un dolor a l’ànima com per a 
morir-se, suant sang... No vol passar, de cap de les maneres, aquell calze que s’ha 
de beure, però confia en la voluntat del Pare i això es precisament el que el sosté. 
I acata la decisió del Pare que durant el Divendres Sant no apareix per enlloc. I el 
dissabte tampoc. Finalment, el Diumenge, ves, qui ho havia de dir, apareix tota la 
glòria de Jesús i el fruit de la seva esperança. El Pare no el va defraudar, ni al Ell, 
Jesús, ni a nosaltres, beneficiaris absoluts del seu triomf. 

 
Però està clar... Jo m’assemblo més a Pere que malgrat el va negar tres 

vegades no podia restar en altre lloc que no fos al costat de Jesús, encara que el 
negués, però hi era. No se’n podia estar. Aquest és el problema de la meva 
esperança, us ho confesso. 

 
Per acabar aquesta petita reflexió, us vull deixar un toc d’humor “negre”. 

Me l’aplico a mi mateix. Em fio més de mi que no pas de Déu. Un greu problema 
per a un fill de Francesc i de Clara. Si us serveix el pensament... Recordeu a 
l’Antonio Machín?. Ell cantava: 

 
Ay, qué pena me das, 
Esperanza, por Dios, 

tan graciosa pero no eres buena. 
Ay, qué pena me das, 

Esperanza, por Dios 
tan graciosa y sin corazón. 

Esperanza, Esperanza, 
solo sabes bailar cha-cha-chá. 

Esperanza, Esperanza, 
solo sabes bailar cha-cha-chá. 

 
Això és precisament el que li passa a la meva esperança, que “solo sabe 

bailar cha-cha-chá”.I la vostra cap on tira? Cap al vals, el tango, el “pasodoble”... 
 

Fr. Joaquín Recasens, ofm, un baturro que viu a la Manxa. 
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LOS  ESTIGMAS  DE  SAN  FRANCISCO  DE  ASIS 
 

1. ¿Qué son los estigmas en el ámbito religioso? 
 
Un saludo franciscano de paz y bien. Este año celebramos los 800 años de los 
estigmas del seráfico Padre de la Orden Franciscana, San Francisco de Asís, y, por 
consecuencia, se hace necesario que reflexionemos sobre esta experiencia de 
configuración plena y total con Cristo.  
 
1.1 Las marcas de Jesús en la cruz 
 
En primer lugar, para hablar de los estigmas desde el punto de vista religioso, 
debemos remontarnos a la misma experiencia de Jesucristo. Todos conocemos 
por los relatos evangélicos cómo Jesús padeció el yugo del dolor físico, fue 
sometido a un juicio y obligado a cargar una cruz hasta el calvario. Con los dolores 
ya perpetuados por los saldados en su espalda, lo que llamamos flagelación, Jesús 
subió hasta el Gólgota (el lugar de la calavera), cargando una cruz y una vez allí es 
colgado como un objeto para sufrir su escarnio público. Sus manos y sus pies 
fueron clavados en el madero de la cruz, y su costado fue atravesado; el 
sufrimiento fue máximo, pero la recompensa para la humanidad fue grande: su 
propia salvación. Las marcas que generaron los clavos en los pies y en las manos y 
la lanza en el costado de la persona de Jesús se transforman, a partir de ese 
momento, en fuente de encuentro y oración entre Dios y la humanidad: se 
convierten en los estigmas de la Pasión de Nuestro Señor. Sin embargo, es a través 
de la experiencia mística de San Pablo que el acontecimiento de los estigmas 
empieza a hacerse popular y adquiere un nuevo significado en el medio cristiano, 
ya no como entendía la visión griega, es decir, como marca de esclavitud, sino 
como un auténtico encuentro con Cristo crucificado. 
 
1.2 Breve desarrollo histórico de los estigmas 
 
En ese sentido, debemos comprender cómo este acontecimiento de dolor y 
sufrimiento termina convirtiéndose en experiencia de fe y de conversión, 
reservado para pocas personas a lo largo de la historia.  
 
La palabra estigma tiene una larga historia que se remonta al mundo griego y 
posteriormente al mundo romano, pero fue propiamente en las culturas 
mediterráneas y del medio oriente donde más se desarrolló según su función, ya 
sea como signo de protección, ya sea como signo de identificación de un esclavo, 
y en algunos casos, como signo de nobleza; pero, en general, su principal 
significado viene a ser la marca que queda impregnada en la piel, esto es, como 
tatuaje. En el caso de los esclavos, ellos eran marcados en su piel a través de una 
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tinta; en efecto, se dice que “estos tatuajes, a modo de breves inscripciones o 
siglas, normalmente en la frente, o incluso imágenes en las que se indicaba la 
condición del portador, suponían la mayor degradación social en la civilización 
griega y, posteriormente por influjo de esta en la romana” (Setién García, 2020).  
 
La palabra estigma hace referencia en todo caso a una acción que produce un 
símbolo, una señal de identificación de una persona o de un grupo de personas, 
que en la antigüedad era reconocido como una marca, pero no de hierro, sino de 
tinta sobre la piel; en otras palabras, el nombre neutro de la acción viene a ser lo 
mismo que un tatuaje. El cristianismo adoptó la palabra porque, esencialmente, 
San Pablo, el apóstol de los gentiles, redactó sus cartas escribía en griego koiné o 
griego estándar; y el uso que hace el apóstol de esta palabra abre la posibilidad 
para que en el cristianismo adquiera un nuevo significado. “En adelante que nadie 
me añada fatigas, pues llevo en mi cuerpo las marcas de Jesús” (Gal 6, 17) 
Digámoslo de forma breve y sencilla: San Pablo le otorga a la palabra un 
significado positivo, revirtiendo así su sentido negativo. Por esa razón, los 
estigmas suponen para el apóstol una marca de orgullo que configurará todo su 
proyecto existencial hasta la muerte.  
 

“Pero no será hasta mediados del siglo IV, al menos en el Occidente 
imperial, cuando la exégesis bíblica patrística retome el texto paulino y 
deba explicar, a partir de las particularidades de cada autor, el sentido 
positivo formulado por Pablo. De esta forma pasará a los siglos posteriores 
–especialmente a partir de los siglos XI-XII– hasta tiempos muy recientes 
como la «huella impresa de manera milagrosa en el cuerpo de algunos 
santos extáticos», como símbolo del poder de Dios en sus cuerpos” (Setién 
García, 2020).  

 
La experiencia de San Pablo y posteriormente la comprensión que fue 
aplicando la Iglesia y el mundo cristiano, sobre todo a partir de la edad media, 
nos viene a decir que los estigmas dejan de ser símbolos de función social, es 
decir, tatuajes, para ser con toda claridad y seguridad: las heridas recibidas de 
una experiencia de encuentro profundo con Cristo; los estigmas son, de esa 
manera, un símbolo de gloria, pues se comparte con ellos el sufrimiento de 
Cristo en la cruz. 
 

2. La experiencia de San Francisco con los estigmas 
 
Para los cristianos los estigmas son la huella del Dios Crucificado, una marca de 
la presencia de Cristo en la vida una persona extraordinaria por su entrega y 
compromiso. Esta huella impresa fue la que experimentó San Francisco de Asís 
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en su propia carne, pues llevó una vida de compenetración y configuración con 
el mismo Cristo. 
 
2.1 El deseo de configurarse con Cristo 
 
La vida de San Francisco transcurrió entre los hermanos que iban llegando y 
sumándose a un proyecto de vida que crecía sin parangón alguno y su 
testimonio de vida, cuyo sentido se hallaba en la oración, pero una oración 
sencilla, de alabanza y al mismo tiempo de mucha profundidad. En el corazón 
de San Francisco ardía un profundo deseo de seguir (imitar) los pasos de 
Nuestro Señor. Por esa razón, se retiraba a espacios de silencio, a los bosques, 
a las montañas para orar sin cesar al Dios que lo había llamado, al Dios que le 
había regalado muchos hermanos para construir un proyecto de vida: la orden 
de los hermanos menores. Pero también la oración y el deseo lo empujaban 
hacia Tierra Santa. San Francisco deseaba recibir el martirio (lo intentó por lo 
menos tres veces). En 1219 emprende un viaje hacia Egipto y Siria. Era una 
época de cruzadas y San Francisco decidió predicar el evangelio en tierra de 
musulmanes; sin embargo, a pesar del deseo de martirio, el sultán que 
perseguía a cristianos, decidió escucharlo y recibirlo como hijo de Dios que era. 
En efecto, el sultán percibió en San Francisco un hombre de paz. “San 
Buenaventura relata en uno de sus escritos el diálogo que sostienen: «El sultán 
le pregunta: ¿por qué los cristianos predican el amor y hacen la guerra? A 
Francisco se le saltan las lágrimas y responde: “Porque el Amor no es amado”. 
San francisco permaneció en dichas tierras hasta 1220. De allí regresa a su 
patria chica (Asís) y se compromete cada vez más en la organización de la 
naciente Orden. Su entrega y su oración traen una recompensa inesperada en 
1224, dos años antes de morir. 
 
2.2 La experiencia fundamental: Monte Alverna. 
 
Un poco lejos de su hogar, San Francisco gustaba pasar su tiempo en oración y 
en éxtasis de amor por el Sumo Bien. Este lugar se llama la montaña de la 
Verna, en el valle de Casentino, en la región de la Toscana. Conocido en 
castellano como el Monte Alverna, fue regalado por el conde Orlando a San 
Francisco en el año 1213. El conde describía el monte como un sitio perfecto e 
ideal para la contemplación en medio de la naturaleza creada por Dios. San 
Francisco le tenía cariño al lugar y fue allí en varias ocasiones en búsqueda de 
recogimiento y paz. El santo se dirigió, pues, a ese lugar para hacer el ayuno de 
San Miguel; y las fuentes franciscanas aseguran que el día 17 de septiembre de 
1224, se le apareció un hombre en forma de serafín alado de quien recibió los 
estigmas de la pasión de Cristo, es decir, sus cinco llagas. El texto de Celano 
(94) describe la experiencia de los estigmas en estos términos:  
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“Durante su instancia en el eremitorio que se llama La Verna, 
Francisco, dos años antes de irse al cielo, tuvo una visión de Dios. Se 
le apareció un hombre en forma de serafín clavado en una cruz, con 
las manos tendidas y los pies juntos, y con seis alas. Dos de esas alas 
se prolongaban sobre la cabeza, dos más desplegaban para volar y 
con las otras dos cubría todo su cuerpo. Ante aquella aparición, el 
bienaventurado siervo del Altísimo se sintió absorto de admiración, 
pero no llegaba a descifrar su significado. Estaba invadido por un 
vivo gozo saboreando con complacencia el rostro bellísimo, 
inimaginable y dulce de aquel serafín que lo miraba; pero, al mismo 
tiempo, le angustiaba profundamente verlo clavado en la cruz en el 
intenso dolor de la pasión. Se levantó triste y a la vez alegre, por 
decirlo así, ya que el gozo y la amargura se alternaban en su espíritu. 
Ansioso buscaba descubrir el significado de la visión y por eso su 
ánimo se encontraba inquieto. Mientras permanecía en ese estado 
de preocupación y de total incertidumbre, he aquí que en sus 
propias manos y pies aparecieron las mismas señales que poco 
antes había visto en aquel misterioso hombre crucificado”.  

 
La montaña sagrada de La Verna aparece como lugar esencial en el camino 
espiritual que condujo a San Francisco hasta su identificación plena y total con 
Cristo, aparece como lugar de encuentro y de configuración que se desarrolla 
en una vida de unión con Dios sincera, profunda y real. Además, La Verna se 
convierte en lugar místico, lugar de la impresión de las llagas, y, en ella, en 
dicha montaña sagrada, se renueva la pasión de Jesucristo a través de la figura 
de San Francisco.  
 
Los estigmas cristianos son, por lo tanto, marcas, llagas, que identifican a San 
Francisco con el sufrimiento de Cristo en la cruz; las heridas de Cristo le 
aparecen por la gracia divina del amor de Dios con este santo y no 
simplemente como un mero acto espontáneo. A partir de ese momento, y 
según la tradición tanto cristiana como franciscana, el santo empezó a ser 
reconocido como el alter Christus.  
 
En definitiva, los estigmas de San Francisco expresan lo que un hombre o una 
mujer de fe puede llegar a experimentar en su configuración existencial con 
Cristo Crucificado, que es al mismo tiempo el Cristo de la vida y de la alegría. 
Para la Orden Franciscana esta efeméride tiene sentido si le ayuda a renovar 
su fe con ese candor, esa pureza y esa transparencia que poseía el mismo San 
Francisco en su relación con Dios y con los hermanos. Por eso, la celebración 
no es un mero recuerdo de un acontecimiento pasado, sino un auténtico 
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memorial de la vida de un hombre que se convirtió, que se sintió llamado a 
seguir a Jesús en plenitud y que con ese testimonio atrajo a miles hacia Dios. 
Esa es también nuestra misión hoy: reavivar la fe de la sociedad viviendo el 
misterio del amor de Cristo crucificado y resucitado. 
                                                                                       
                                                                                      Fra Julián Andrés Beltran, ofm 
Bibliografía:  
 

- Setién García, Carla, “El uso del término στίγμα (stigma) y su tradición 
en la literatura cristiana pr”mitiva", Revista de Estudios Latinos 20, 
2020, 71-90. 

-  
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EN EL AÑO DE ORACIÓN,¿PORQUÈ ORAR? 
Dios viene a nuestro encuentro y, nosotros, fuimos llevados al encuentro 

de Dios cuando todavía éramos pequeños. Recibimos un gran regalo: el Bautismo. 
Yo fui bautizada en el Pilar un 9 de enero, (me contaba mi madre que el mosén 
calentó el agua porque hacía mucho frío). Cuando tengo oportunidad voy a besar 
aquella pila, donde fui consagrada a Dios.  

Recibimos el Bautismo pero ¿cómo comprender lo que sucedió en 
nosotros en aquel instante, cuando nuestros padrinos daban el ¡Si! a la fe de la 
Trinidad? En san Lucas leemos la Anunciación del Arcángel a la Santa Virgen. “El 
Espíritu vendrá sobre ti y el poder del Altísimo te cubrirá con su sombra, el Santo 
nacerá de tí”. Cuando ella dijo Sí a la propuesta divina la Shekinah, la nube de la 
Presencia bajó sobre ella. Quedó llena del Espíritu Santo. Hija del Padre, madre del 
Hijo y esposa del Espíritu Santo. 
 En el instante del Bautismo aconteció en nosotros algo semejante. 
Descendió la nube de la Presencia divina y quedamos consagrados: hijos de Dios, 
santos y amados. Recibimos el don del Espíritu Santo, esto significa que somos de 
Dios y recibimos la capacidad de amar como Dios ama. Por eso, cuando Jesús 
dijo: “Amaos unos a otros como Yo os he amado”, no nos pidió un imposible. Él 
mismo, Jesús Resucitado, nos da su espíritu cuando vamos a su encuentro en la 
oración, en la comunión… Es como aquel día en que exhaló su aliento sobre los 
discípulos diciendo:“Recibid el Espíritu Santo” (Jn 20,22).  

Quizá me dirán que… la Santa Virgen fue madre del Señor y nosotros 
¿qué? Pues San Francisco, en la Carta a los Fieles, enseña que somos “hermanos y 
madres de Jesús cuando le llevamos interiormente por una conciencia pura y le 
damos a luz en las obras santas”.  

Como en el Paraíso a la hora de la brisa… Dios viene a nuestro encuentro 
a hacernos regalos, y nos llama por el nuestro nombre (Gn 3,8): “Si alguno me 
ama, guardará mi Palabra, y mi Padre le amará y vendremos a él y haremos 
morada en él”. (Jn 14,23). Esto es admirable. Dice San Ireneo que “Dios creó a 
Adán para tener en quien depositar sus beneficios”1. Pero sus regalos nos 
comprometen, porque: “Él nos eligió en la persona de Cristo antes de crear el 
mundo para que seamos santos e irreprochables en su presencia por el amor” (Ef 
1,3-4). Esto quiere decir que, para nosotros, la santidad es una vocación (1Pe 2,9). 
Una llamada ineludible a caminar en unión con Cristo (1Cor 6,11) santificados por 
el Espíritu Santo (1Cor 1;6,11). Eso sí, diciendo muchas veces, como la Santa 
Virgen: “¡Si! Heme aquí, hágase en mí según tu Palabra”. 

 Entonces ¿por qué orar? Porque hemos sido consagrados a Dios por el 
bautismo. Porque hemos ahondado más esa consagración con una profesión 

franciscana, porque Dios nos llama a ser santos, irreprochables en su presencia 
por el amor.                                                                    Sor Mª. Victoria Triviño, osc 

                                                           
1 ORBE, Antonio. Teología de San Ireneo IV. XVI,1. Bac. Madrid 1996, p. 185. 
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La pregària i l’abandó 
 

 Sant Francesc d'Assís no va escriure cap tractat sobre l'oració. Però, això 
no li va impedir ser un guia, alhora que un exemple vivent, en el camí de la unió 
amb Déu. 
 La vida d'oració d’en Francesc és sobretot el gran anhel, la recerca 
incessant de l'Esperit del Senyor i de la seva acció en nosaltres. Som incapaços, per 
nosaltres mateixos, de nomenar dignament Déu. No sabem pregar com cal. No 
consisteix l'oració, per al cristià, a unir-se a Jesús en la seva relació amb el Pare? 
Pregar és aprendre a dir «Pare». I això, només és possible gràcies a l'Esperit del 
Senyor. Per això hem d'anhelar-lo per damunt de tot i deixar-lo actuar en 
nosaltres. 
 Ens diu sant Francesc en la seva admonició 14. 
«Benaurats els pobres d'esperit, perquè d'ells és el Regne dels Cels. N'hi ha molts 
que, perseverant en oracions i oficis, fan moltes abstinències i mortificacions 
corporals, però, per una sola paraula que els sembli injuriosa per als seus cossos 
o per alguna cosa que se'ls tregui, escandalitzats ràpidament es pertorben. 
Aquests no són pobres d'esperit...»  
 Per a Francesc, la recerca de l'Esperit del Senyor és una aventura que 
requereix un cor pur. Per això, immediatament ens exhorta a tenir per damunt de 
tot, l'Esperit del Senyor, ens convida a «pregar contínuament el Senyor amb un cor 
pur». Ens convida a l’abandó en Ell. 
 Déu escapa a la nostra comprensió. No està fet a la nostra mida: «Sense 
principi i sense fi, immutable, invisible, inenarrable, inefable, incomprensible, 
inescrutable...» diu Francesc. Conscient d'aquesta transcendència, refusa reduir-lo 
als seus propis punts de vista, als seus interessos, a la seva pròpia mesura. Deixa 
Déu ser Déu: «Tu ets el sant, Senyor Déu únic, el que fas martells. Tu ets el fort, tu 
ets el gran, tu ets l'Altíssim...» diu Francesc. 
 Déu, s'avança donant-se a conèixer, venint gratuïtament a nosaltres en la 
humanitat del Fill. Només l'Esperit del Senyor pot fer-nos veure en la humanitat 
humil i pobre de Jesús a l'Altíssim Fill de Déu. Il·luminats per l’Esperit podem 
contemplar, en Crist pobre i humil, la vertadera glòria de Déu. 
Només l'Esperit pot descobrir-nos, en la pura simplicitat evangèlica, els camins de 
la Saviesa eterna. Una trobada amb Déu al seu Fill encarnat. 
 L’Esperit, en Crist pobre i humil, ens descobreix la veritable glòria de Déu, 
un Amor que no reserva res per a Ell i s’entrega sense mesura. La desapropiació 
del Fill de Déu ens commou ens meravella. Expressà un amor que es dona amb 
absoluta gratuïtat. La revelació de Déu com a gratuïtat, vol dir que Déu mai és un 
dret nostre. Ell és la nostra esperança. L' esperança dels pobres:  Quines fonts 
poden nodrir la nostra oració, seguint l’exemple de sant Francesc, la Paraula ( la 
Paraula de Déu, els Salms i els Càntics Bíblics), la Litúrgia ( l’Eucaristia per 
excel·lència, Nadal, la Pasqua, etc...) . 
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 La Eucaristia, el sagrament del Cos i de la Sang del Senyor és el més 
important en la vida d'oració en Ell, es realitza avui i aquí la vinguda del Fill de Déu 
en pobresa i humilitat: la revelació sempre nova d'un Amor sense límits: 
Us desitjo una bona Pasqua de Resurrecció. 

Lluis Viñas, ofs 
 
 
 

PASSIÓ, MORT I RESURRECCIÓ DE NOSTRE SENYOR 
 Els evangelistes no presenten la Passió i la Mort de Jesús com si fossin 
aconteixements negatius. La mort del Senyor a la Creu no és pas vista com un 
fracàs, ràpidament anul·lat per la victòria de la seva Resurrecció. Al contrari, és un 
assoliment positiu que, al complir-se les Escriptures, revela la persona i completa 
l’obra de Jesús.  Jesucrist, a l’acceptar tota la seva Passió, i al convertir-se en 
servent, que pateix i és humiliat, entra a la seva glòria. Ara, el Fill de l’home, és 
glorificat. Una glòria que no és pas la d’un Messies terrenal, sinó la del Fill de Déu 
com Redemptor de tota la humanitat. 
 Al mateix temps, es transforma la condició religiosa de l’home: el temple 
material deixa pas a l’Església, organisme viu i espiritual, on els homes entren 
veritablement en comunió amb Déu, on els vertaders adoradors adoren al Pare en 
esperit i en veritat. Il·luminats per la llum de la Resurrecció i la de l’Esperit Sant, 
els evangelistes varen veure en la mort mateixa de Jesús, l’acte que transforma el 
nostre món, obrint-lo a la irrupció de la glòria de Déu. L’esperança de la felicitat 
celestial no condueix els cristians a fugir de la creu ni de la realitat dolorosa i 
humiliant del món present. 
 La fe ens fa adherir profundament a la realitat de la nostra vida diària. Dia 
rere dia ens esforcem per trobar la intervenció secreta, però decisiva de Déu. 
Acceptar la creu ens permet convertir-nos en altres cirineus per ajudar a Jesús en 
la seva obra de redempció, i així responem a la petició, per part de Jesús, d’ànimes 
que el consolin en els seus sofriments. A l’hort, esperava que algun amic seu el 
recolzés en el sofriment interior d’aquells moments, però ningun ho va fer … 
Segurament, les necessitats materials d’aquells homes els ho varen impedir 
(després d’un bon sopar, la son …). 
 L'autèntic cristià és perfectament conscient de què és totalment 
impotent a l’hora de suportar el més mínim dolor, sense l’ajuda de la gràcia divina. 
Per això, en els moments més compromesos de les nostres vides, els cristians, i 
qui més qui menys, confiem en el Senyor, i ens hi abandonem totalment. 

 Aquest abandó és conseqüència de la nostra fe, que el Bon Déu ens ha 
donat. Si confiem en el Senyor, mai ens abandonarà; ens recolzarà sempre, en 
tot moment, i després de deixar aquest pobre món, ressuscitarem amb Ell.Molt  

Bona  bona anta Pasqua de Resurrecció a tothom !!!   

                                                                      Balbina Birba, ofs    
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El triomf de l’amor 

 Un infant va néixer a les tribus nòmades del nord-est d’Àsia. Els seus 
pares li van posar el nom de “Temujin” que vol dir “ferrer”. Potser això era el 
màxim que els pares podien esperar del seu fill nòmada.  
 
 Quan una tribu rival va enverinar el seu pare, la seva mare viuda es va 
quedar sense sostre amb set fills. S’havia de moure de poble en poble i a molts els 
van rebutjar. El Temujin no va oblidar mai aquell rebuig. Tanmateix va aprendre a 
viure amb la gana. Diuen que va assassinar el seu germanastre en una disputa 
sobre el menjar.  
 
 Quan era adolescent, un grup de nòmades el van capturar. Una nit, el van 
lligar a un pal,  van abusar d’ell i el van ridiculitzar durant tot el dia. Després de 
sotmetre’l a molts maltractes esclaus, el noi es va escapar. Determinat a venjar-se 
sobre els qui havien traït la seva família, va esdevenir un guerrer temut i un 
administrador astut. Venjar-se dels traïdors de la seva família no podia apagar les 
flames de l’odi del seu cor. La seva ira va explotar en genocidis que espanten el 
món fins i tot vuit segles més tard. Volia destruir totes les nacions del món. 
 
 L’estadística és esfereïdora. El seu exèrcit va matar al menys quaranta 
milions de persones, posant-lo entre els tres primers assassins de masses del món. 
Va matar deu milions de persones a la Xina. Havia matat tres quarts de la població 
de l’Iran. És el pitjor genocidi de la història.  
 
 Però el Temujin no va deixar un llegat perdurable. Era un destructor i no 
un creador. El món està content que Genghis Khan va morir i va ser sepultat. No té 
ni una pedra escrita per marcar la seva tomba.  
------------------------------------------------------ 
 L’ull per ull fa cec tot el món. La venjança no porta alegria a ningú, sinó 
que manté l’odi. L’odi no pot triomfar mai sobre l’odi. Només l’amor ho pot fer. I 
la pasqua és la celebració del triomf de l’amor.  
 
 Jesús hagués tingut raó de voler venjar-se. Perquè va patir més que 
Genghis Khan, més que tu i jo i més que tota la humanitat. La seva mort va ser 
injusta. Si parlem de la justícia, hem de reflexionar sobre què va passar als 
enemics de Jesús.  
 
 Déu va fer que Jesús triomfés sobre la mort, però no va anihilar els qui el 
van assassinar. Jesús va eradicar el mal, però no els malvats. Va destruir el pecat, 
però no els pecadors. És la victòria real. Guanyar una ànima, estimar amb un cor 
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ferit, convertir un enemic en un amic, aquestes són victòries reals. I la pasqua va 
ser una victòria real. 
 
 D’una banda, hi ha Genghis Khan que volia regnar al món terroritzant 
tothom. D’altra banda, hi ha Jesús que encara que va ser ferit, perseguit, insultat i 
crucificat, regna el món amb l’amor. D’una banda, hi ha Genghis Khan amb una 
tomba no marcada i un llegat no perdurable. D’altra banda, hi ha una tomba buida 
i un llegat perdurable que marquen la resurrecció de Jesús d’entre els morts.  
 
 Tenim dues opcions a la vida: Amor o odi. Les circumstancies de Jesús i de 
Genghis khan no eren molt diferents. Però les seves opcions ho són. I també els 
seus llegats. Si volem que el nostre llegat sigui perdurable, hem de triar l’amor. 
Que confiem en Déu que Ell és més poderós que tots els mals que ens envolten.  
 
 Mirem la història. Mirem el món. L’amor ha creat discursos 
impressionants, simfonies magnífiques, grans obres d’art, arquitectura inspiradora 
i la vida humana. L’amor ens allibera de l’esclavitud i porta alegria al món. Només 
l’amor pot crear. L’odi destrueix. Trenca matrimonis, confon els fills, engendra 
divisions i destrueix la societat.  El llibre dels proverbis 10, 12 diu: “L’odi atia la 
brega, l’amor cobreix les ofenses”. 
 
 Quins són els sentiments amargs que estan bullint dins els nostres cors? 
Contra qui guardem rancor? El contrast entre les històries de Genghis Khan i de 
Jesús ens convida a estimar i portar alegria a la nostra família, al nostre entorn i a 
la nostra societat. Tal com celebrem el triomf de l’amor el dia de la pasqua, que 
estimem confiadament perquè a les mans de Déu la crucifixió esdevé resurrecció. 
Bona Pasqua!   
                                                                                      Fra Arun de Madurai, ofmcap 
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DESDE MI RINCÓN 

                             Fraternidad desde nuestra Regla y Constituciones  

   (Basado en la ponencia de Emanuela De Nuncio en el capítulo 
General de Hungría) 

 

“Vivir el evangelio en comunión fraterna”. Tal vez  
deberíamos reflexionar con mayor frecuencia y más 
atentamente la definición contenida en el art. 3.3 De las 
CCGG: “La vocación a la OFS es una llamada a vivir el 
Evangelio en comunión fraterna. Con este fin, los 
miembros de la OFS se reúnen en comunidades eclesiales, 
que se llaman Fraternidades. Y, a su vez, las Fraternidades 
son células reagrupadas en una unión orgánica, es decir, la 
gran familia espiritual de la OFS, extendida por todo el 
mundo. 

 
Hay dos palabras que tenemos que tener muy en cuenta a la hora de 

hablar de Fraternidad en la OFS: Sentido de pertenencia y 

corresponsabilidad. Por eso, en referencia a la identidad/pertenencia, 

debemos subrayar el sentido de comunión y de co rresponsabilidad. Las 

CC.GG. lo afirma con fuerza en el art. 30.1: “Los hermanos son 

corresponsables de la vida de la Fraternidad a la que pertenecen y de la 

OFS como unión orgánica de todas las Fraternidades extendidas por el 

mundo.” Se trata de una comunión fraterna, de fe y de amor, que tiene 

necesidad de ser alimentada por la oración recíproca y por el 

conocimiento mutuo. 

Todos conocemos de memoria la definición de Fraternidad local 
contenida en el art. 22 de la Regla: “Primera célula de toda la Orden… 
signo visible de la Iglesia… comunidad de amor…” Donde desarrollamos 
nuestra vocación de franciscanos seglares. 

 
 

Para explicitar estas afirmaciones básicas, las Constituciones 
Generales en el art. 30.2 precisan como debe ser vivida la pertenencia a la 
Fraternidad: “El sentido de corresponsabilidad de los miembros exige la 
presencia personal, el testimonio, la oración, la colaboración activa, según 
las posibilidades de cada uno y los eventuales compromisos para la 
animación de la Fraternidad”. Para no hacer discursos teóricos, creo que es 
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importante que nos detengamos y “desmenucemos” las “exigencias” de la 
corresponsabilidad. Así pues, veamos: 

1. la presencia personal, o sea la participación frecuente (¡no opcional!) a 
los encuentros de la Fraternidad, que no pueden ser más las famosas 
“reuniones mensuales”, sino más bien “encuentros frecuentes”, organizados 
por el Consejo para estimular a cada uno a la vida de fraternidad y para un 
crecimiento de vida franciscana y eclesial (Regla n. 24); 

2. el testimonio, de vida evangélica y de vida fraterna, incluso como 
medio de pro- moción vocacional (Regla n. 23 e C.C. G.G. art.37.3); 

3. la oración, que es el alma de esta “comunidad de amor” (Regla n. 8); 
4. la colaboración activa, de todos y de cada uno, para el buen 

funcionamiento de la Fraternidad, para el desarrollo dinámico y participativo 
de las reuniones, para la realización de sus iniciativas caritativas y de 
apostolado (C.C. G.G. art. 53.3); 

5. los eventuales compromisos en la animación de la Fraternidad, en 
particular, cuando uno se convierte en candidato para tal o cual oficio/servicio 
(C.C. G.G. art. 31.4); 

6. la contribución económica, en la medida de las posibilidades de cada 
miembro (C.C. G.G. art. 30.3), para proporcionar los medios financieros 
necesarios para la vida de la Fraternidad y para sus obras de culto, de 
apostolado y caritativas. 

Con todo, y con esto no basta: la corresponsabilidad compromete a todos los 

miembros a hacerse cargo del “bienestar” humano y espiritual de cada uno de 

los hermanos (CC. GG. art. 42.4): ninguno debe ser dejado solo frente a sus 

problemas y a sus dificultades, sino que en la Fraternidad debe encontrar ayuda 

(incluso material), apoyo, alivio. 

 
    En sustancia, vivir y obrar hoy en la 

Fraternidad quiere decir tomar conciencia de      

algunos puntos firmes, como: el encuentro con el 

hermano en su situación concreta, el 

acompañamiento de su crecimiento humano, la 

experiencia de oración en sus diversas formas, la 

educación en el compromiso por la construcción del 

Reino y un grado de pertenencia eclesial que haga 

percibir el  sentido de la meta global: el crecimiento 

y la realización del hombre nuevo en Cristo (Reg. OFS 

n. 14). 
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La fraternidad nace cuando se pasa del yo al nosotros. Pero el “nosotros” no 
nace sencillamente del dato de realidad que me dice que además del yo 
existen otras personas. Para que se dé el “nosotros” debo aprender a perderme 
y encontrar-me en otros. Este dinamismo difícil necesita el aprendizaje de la 
convivencia, de la coexistencia, del compartir y el convivir. Todo esto se hace 
con respeto, escucha, diálogo, amor… 

 
En la OFS tenemos un sentido muy peculiar, muy personal de nuestra 

fraternidad. No la concebimos como un grupo de amistad, ni como un equipo 

de trabajo, ni como una comunidad religiosa presidida por un representante de 

Dios, sino como una familia de hermanos, en la que cada uno puede ser él 

mismo y manifiesta confiada- mente el uno al otro sus necesidades. Lo más 

importante para nosotros es la calidad de nuestras relaciones interpersonales. 

 

Un papel muy importante es la dimensión afectiva de nuestra fraternidad. 

El cariño mutuo, comprensión, acogida, la vida en común… Nuestro peligro es el 

individualismo, el sentirnos “no pobres”, no necesitados. 

No hay fraternidades idílicas. Todo lo expuesto es el fin al que tenemos que 
llegar; pero tenemos que tener presente que partimos de fraternidades 
formadas por personas, por humanos, con nuestras miserias humanas: 
egoísmos, envidias, individualidades… En nuestras fraternidades existe el 
conflicto: hermanos que no quieren dejar el servicio que ha estado prestando, 
fraternidades que no hay hermanos que quieren coger la responsabilidad de los  
oficios de la fraternidad, la rutina, perfiles psicológicos complejos de algunos 

hermanos… Se tiene que afrontar los conflictos de la fraternidad con amor 

fraterno y con diálogo fraterno. El Consejo entre otras competencias tienen: 

“establecer un diálogo fraterno con los miembros que se hallan en dificultades 

particulares y adoptar las determinaciones oportunas; decidir la suspensión de 

un miembro de la Fraternidad” (CCGG 50). Siempre con el fin de proteger a la 

Fraternidad. 

Francisco no piensa una fraternidad proyectando un idealismo utópico sin 
conflictos. Una fraternidad idealizada genera vocaciones idealizadas, vocaciones 
que no aguantan el conflicto. Y hemos de aprender a vivir, convivir y superar el 
conflicto en fraternidad. El conflicto existe porque como personas que  

 
 

formamos nuestras fraternidades tenemos nuestras miserias humanas: envidias, 
egoísmos. 
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La pluripertenencia. 

Uno de los mayores obstáculos que se interponen a la corresponsabilidad es 

la que convencionalmente llamamos “pluripertenencia”, es decir, la tendencia 

de algunos franciscanos seglares a adherirse a una multiplicidad de grupos y 

asociaciones eclesiales. No hay que olvidar que “La vocación a la OFS es una 

vocación específica, que informa la vida y la acción apostólica de sus miembros” 

(CC. GG. Art. 1). Cuando el franciscano seglar está inserto también en otras 

asociaciones, la inspiración francisca- na, que debería impregnar su vida entera, 

en cada expresión y manifestación, se diluye en la mezcla con otras 

espiritualidades. Además, los compromisos se suman y se superponen, 

impidiendo la puntual observancia de las obligaciones que derivan de la vida de 

Fraternidad. 

                   Francisco Javier Conejo, ofs 

 

 
 
 
 

AGENDA 
1 d’abril, Dilluns dins l’Octava de Pasqua. 
 
4 d’ abril, Literatura, Art i Cristianisme, 20 h. Conferència “ Maria 
Zambrano” por Rosa Rius, al Santuari de Pompeia, Diagonal 450, de forma 
presencial i telemàtica. 
 
7 d’abril, Diumenge II de Pasqua, o de la Divina Misericòrdia. 
 
8 d’abril, Anunciació del Senyor. 
9 d’ abril, Pregària Interfranciscana. 



 20 

a les 19h “Admonició nº 17, 20, 21, 22 “Humilitat i silenci interior” 
preparat per Germanes Franciscanes Missioneres de la Nativitat de Ntra. 
Sra. A la Plaça Universitat nº2, Barcelona. 
 
11 d’ abril, Sant Estanislau, bisbe i màrtir. 
 
13 d’ abril, Sant Martí I, papa i màrtir.  
10,30 h. “Diàleg entre un poeta i un filòsof sobre el llibre d’Amic i Amat” 
de Ramón Llull” . per Joan Farré i Josep Serra, ofs. Al Convent dels  
Franciscans a Santaló 80, Barcelona 
 
14 d’ abril , Diumenge III de Pasqua. 
 
18 d’ abril, Literatura, Art i Cristianisme, 20 h. Conferència “ Intel·ligència 
artificial” per Àlvar Sánchez, al Santuari de Pompeia, Diagonal 450, de 
forma presencial i telemàtica. 
 
20 d’abril. La Benaurada Verge Maria, Mare del Bon Pastor. 
 
21 d’ abril, Diumenge IV de Pasqua. 
Sant Conrad de Parzham, religiós I orde. 
 
23 d’ abril, Sant Jordi, màrtir, patró de Catalunya. 
 
24 d’ abril, Sant Fidel de Sigmaringen, prevere i màrtir, I Orde.  
 
25 d’ abril, Sant Marc, evangelista. 
 
27 d’ abril, Mare de Déu de Montserrat, patrona de la Zona de l’OFS de 
Catalunya. 
 
28 d’ abril, Diumenge V de Pasqua. 
 
30 d’abril, Beat Benet d’Urbino, prevere, I Orde. 
 

O.F.S. Provincial de Catalunya,  Diagonal 450, 08006 - Barcelona, 
Tel 635612431 ofmcatalunya@outlook.es 
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